



CPE

Clinical Psychospiritual Education

*The path to certification as a
Spiritual Care Practitioner*



*Developing the ability to assess and
respond to the spiritual needs of
patients and families within a
clinical context*

What is CPE?

CPE is *Clinical Psychospiritual Education*.

CPE is theoretical education and practical training that fosters the progressive development of nationally standardized competencies in providing spiritual care in a clinical setting.

CPE teaches a spiritually integrated approach to psychotherapy that combines spirituality, theology, and psychology.

Each CPE unit is a minimum of 400 hours:

- ◇ 50% patient and family care
- ◇ 50% didactic presentations, group supervision using case conferences, interpersonal relations (IPR) group to develop reflective practice skills, and individual supervision

Who is CPE for?

- ◇ Individuals interested in becoming a Certified Spiritual Care Practitioner (CSCP)
- ◇ Health Professionals who wish to enhance their ability to respond to the spiritual needs of patients
- ◇ Faith Leaders who wish to expand their competencies in providing care to hospitalized patients and their families
- ◇ Anyone interested in a transformative experience that promotes excellence in caring for people experiencing spiritual distress

For more information about this clinical specialty, go to:
Canadian Association for Spiritual Care (CASC)
<https://spiritualcare.ca>

Education Credit

Horizon CPE programs are authorized and approved through the Canadian Association for Spiritual Care (CASC). Students will receive a certificate from CASC for the completion of the unit.

Academic Credit is offered through various educational institutions. The program can also be taken on a non-credit basis.

Horizon Health Network offers both Intensive and Extended CPE Units.

Extended CPE Unit:

- ◇ Two days per week from September to April or January to July.
- ◇ Students have the option to do their clinical placement in Moncton, Saint John, Fredericton, or Miramichi.
- ◇ Classroom days alternate between in-person and online.
- ◇ Students will need to commute for class a maximum of twice per month.

Intensive CPE Unit:

- ◇ Five days per week through the summer
- ◇ The unit is based in Moncton.
- ◇ There is an option for clinical placement in Moncton, Saint John, Fredericton, or Miramichi.
- ◇ Students must be physically present for classes in Moncton 3 of every 10 days.

** Applications are due 3 months before the start of the program.*

For more information, please contact:

Pam Driedger, MDiv, CSCP, CSE
Manager of Spiritual Care, The Moncton Hospital
Pam.Driedger@HorizonNB.ca (506) 857-5347

ÉPC

Éducation psycho-spirituelle clinique

*Le cheminement vers l'agrément en
soins spirituels cliniques*



*Développer la capacité d'évaluer et
de répondre aux besoins spirituels
des patients et des familles dans un
contexte clinique*

Qu'est-ce que l'ÉPC?

L'ÉPC est l'éducation psycho-spirituelle clinique.

L'ÉPC est une formation théorique et pratique qui favorise le développement progressif de compétences normalisées à l'échelle nationale en vue de fournir des soins spirituels dans un contexte clinique.

L'ÉPC veille à l'enseignement d'une démarche de psychothérapie intégrée à la spiritualité, cette démarche englobant la spiritualité, la théologie et la psychologie.

Chaque unité de l'ÉPC comprend un minimum de 400 heures de formation :

- ◇ 50% soins aux patients et aux familles
- ◇ 50% présentations didactiques, conférences de cas supervisées en groupe, séances de groupe sur les relations interpersonnelles afin d'acquérir des compétences en pratique réflexive et séances individuelles supervisées

À qui s'adresse l'ÉPC?

- ◇ Les personnes qui souhaitent obtenir le titre d'intervenant agréé en soins spirituels
- ◇ Les professionnels de la santé qui désirent améliorer leur capacité à répondre aux besoins spirituels des patients
- ◇ Les chefs spirituels ou religieux qui désirent approfondir leurs compétences dans la prestation de soins aux patients hospitalisés et aux membres de leur famille
- ◇ Toute personne qui souhaite vivre une expérience transformatrice qui fait la promotion de l'excellence dans les soins aux personnes qui vivent de la détresse spirituelle

Pour en savoir plus sur cette spécialité, visitez :
L'Association canadienne de soins spirituels (ACSS)
<https://spiritualcare.ca>

Crédits de formation

Les programmes d'ÉPC d'Horizon sont autorisés et approuvés par l'Association canadienne de soins spirituels (ACSS). Les étudiants vont recevoir un certificat de l'ACSS une fois l'unité terminée.

Des crédits universitaires sont offerts par l'entremise de divers établissements d'enseignement. Les étudiants peuvent aussi suivre le programme en tant qu'étudiants libres.

Le Réseau de santé Horizon offre deux unités de son programme d'ÉPC, l'une intensive et l'autre prolongée.

Unité prolongée du programme d'ÉPC :

- ◇ Deux jours par semaine d'octobre à avril ou de janvier à juillet.
- ◇ Les étudiants auront le choix de faire leur stage clinique à Moncton, à Saint John, à Fredericton ou à Miramichi.
- ◇ Les cours sont offerts en personne et en ligne (en alternance).
- ◇ Les étudiants devront se rendre en classe deux fois par mois au maximum.

Unité intensive du programme d'ÉPC :

- ◇ Cinq jours par semaine durant l'été.
- ◇ L'unité est offerte à Moncton.
- ◇ Il est possible de faire un stage clinique à Moncton, à Saint John, à Fredericton ou à Miramichi.
- ◇ Les étudiants doivent être présents physiquement pour leurs cours à Moncton trois jours sur dix.

**Les candidatures doivent être soumises trois mois avant le début du programme.*

Pour plus d'informations, veuillez contacter:

Pam Driedger, MDiv, CSCP, CSE
Gestionnaire des soins spirituels
L'Hopital de Moncton

Pam.Driedger@HorizonNB.ca (506) 857-5347